
Kertbarátok  konferenciája 
 

A Kertészek és Kertbarátok Országos  Szövetsége (KKOSZ) ez évben július végén tartotta meg 

hagyományos,  háromnapos  továbbképző konferenciáját, ezúttal Kaposváron. Klubunk Kertbarát 

tagozata 1972-es  megalakulása óta aktív tagszervezete a KOKOSZ- nak, sőt, két fő került  a 2021-

es országos tisztújításkor a szervezet vezetőségébe: Radványi Imréné tagozatelnök főtitkár lett, a 

tagozat szakmai vezetője, Dr.Komiszár Lajos, ny. egyetemi főtanácsos pedig vezetőségi tag. A 

szövetség rendezvényein tagszervezetünk rendszerint nem kevés kertbaráttal képviselteti magát  és 

vesz részt különböző feladatok végrehajtásában. Így történt ezen  konferencia esetében is, amelynek 

szervezésében a tagozatelnökünk oroszlánrészt vállalt,  és tíz  érdeklődő tagunk vett részt rajta, 

természetesen térítési díj ellenében. A bázist a Magyar Agrár-és Élettudományi Egyetem Kaposvári  

Campusának előadótermei, diákszállója és az étterme biztosította.  

 

Az első nap délelőttje az ország minden részéről  érkező kertbarátok fogadásával, a  diákszállóban 

történő elhelyezésével telt el. Az egyetem éttermében elfogyasztott közös ebéd után  városnézés 

következett. Az idegenvezető a város építészeti remekeinek bemutatása mellett, a résztvevők 

érdeklődésére tekintettel, felhívta a  figyelmet, hogy Kaposvár az ország egyik „legzöldebb” városa 

, kiválóak a természeti, környezeti adottságai és  erősek a kertészeti hagyományok . 

A városnézés  15 órakor ért véget a Városházánál, amelynek dísztermében zajlott le  a rendezvény 

megnyitója, az agrárminisztérium helyettes államtitkárának és Somogy vármegye egyes prominens 

képviselőinek jelenlétében.  A kertbarátokat Kaposvár nevében Borhi Zsombor alpolgármester 

üdvözölte, kifejezte örömét, hogy a város  adhat otthont e jeles eseménynek. András Károly, a 

KKOSZ elnöke mondandójában a szakmai munka fontosságát,  annak magasabb szintre emelését 

hangsúlyozta. Jelenleg a vegyszermentes termelés áll a figyelem központjában, e konferencia és 

továbbképzés  jó alkalom arra, hogy ezt terjessze, és  növekedjék a szakmaiság. Huszti Gábor , a 

Somogy vármegyei közgyűlés alelnöke szintén fontosnak tartotta a vegytiszta kertészkedést, mivel 

nemcsak testünk, hanem lelkünk is egészségesebb lesz a finom ételektől.  A  helyettes államtitkár, 

Papp Zsolt György  átadta a rendezvény fővédnöke, Dr. Nagy István agrárminiszter üdvözletét, 

majd a kertészet egyre nagyobb fontosságáról beszélt.  Ennek tudatában a  minisztérium minden 

rendelkezésére álló lehetőséget felhasznál a kertészet fejlesztésére. Az országnak meg kell termelnie  

az „asztalra valót”. Jól szolgálja ezt a törekvést a jelen konferencia is, amelyet ezúton 

megnyitottnak nyilvánított.  

 

A hivatalos megnyitó után András Károly, valamint Radványi Imréné díszoklevelet  és ajándékot 

adott át a megnyitón megjelent kiválóságoknak, és azoknak , akik  eddigi munkájukkal  lehetővé 

tették a konferencia megrendezését. Ezután  A pálinkateremtés  művészete címmel azonnal sor is 

került az első előadásra, Dr. Gyenesei István, volt önkormányzati miniszter, pálinkamester, 

Magyarország legeredményesebb  magánfőzője részéről. Előadásából egyértelművé vált, hogy a jó 

pálinka előállítása nem csak mesterség, hanem tényleg művészet : intuíció, képzelet, új eljárások 

kutatása,  magas fokú ízlés és  a fogyasztók megbecsülése.  

 

Ezzel még nem ért véget a nap. Az autóbuszok elvitték a népes társaságot Rippl-Rónai József, egyik 

legkiválóbb festőnk lakhelyére, a Róma-villába. A villát hajdan  hat holdas gazdaság , kertészet 

vette körül. Igaz, hogy  Rippl nem kertészkedett, kiadta bérlőknek , de képein, művészetében nagy 

számban láthatók a természet elemei, a növények, de legfőképpen a színpompás virágok, kerti 

enteriőrök. Mindezek nem akármilyen minőségben jelennek meg, fejtette ki   Pozsgai Erika 

muzeológus, hiszen a művész a  szecessziós törekvések legkiválóbb hazai képviselője. A 

szecessziónak pedig legfőbb jellemzője  a dekorativitás mellett a stilizált növényi ornamentika – 

virágok, indák, levelek – használata.  
 



E hosszú nap után jólesett az egyetem éttermében elfogyasztott tejfeles csirkecomb galuskával, 

kiegészítve egy tortaszelettel. Mindezeket még követte a szálló társalkodójában otthonról  hozott 

finomságok melletti ismerkedés, hangulatos beszélgetés.  

 

A második nap délelőttje a konferencia céljának megfelelő  új irányzatokat, érdekességeket  taglaló  

előadásokkal telt  el. Szó volt például a csemegeszőlő  térhódításáról, és ki gondolta volna, hogy a 

legtöbb új fajtát több ezres (4-5000) mennyiségben éppen Ukrajnában és Oroszországban állították 

elő az elmúlt években. A vegyszermentes eljárások egyre jobban terjednek, de ez  a felhasználóktól 

az eddigieknél jóval nagyobb szakértelmet, odafigyelést kíván . Jelen sorok írójának leginkább az 

egyetem gyakorló óvodájának kertészeti működéséről szóló vetített képes előadás tetszett . Megható 

volt látni a csöppnyi  emberkék szorgoskodását az óvoda udvarán részükre  kialakított kertben, ahol 

még gilisztákat is „nevelnek”.  

Ebéd után ismét buszra szállás következett és egy kis sétát tettünk a somogyiak kedvenc  tava, a 

Deseda-tó partján. A tó az ország leghosszabb  - 8 kilométer – tava, ami a Deseda-patak 

felduzzasztásával keletkezett, és mezőgazdaságilag  hasznos záportározói funkciója mellett erdővel, 

mezővel tarkított környezte egyaránt kedves a kirándulók, a vízi sportok és a horgászat 

szerelmeseinek. Egyik öblében található a Fekete István  íróról elnevezett látogató központ. Fekete 

István Kaposváron kezdte iskolai tanulmányait és gyerekkorában itt szerezte a természettel, a vízi 

világgal kapcsolatos első varázslatos élményeit, amelyeket azután felhasznált regényeiben.  A 

Deseda - tótól ezután hosszabb út következett  Szőlősgyörökre, a TulipGarden kertészetbe. A  

kertészetet  öt éve 30  ezer, Hollandiából hozatott tulipánhagymával alapította Mátrai Zoltán 

kertészmérnök, aki élvezetes stílusban beszélt  a munkájáról, eredményekről. Az országban már   13 

TulipGarden vállalkozás működik! A tulipánszezon  sajnos ez évben már elmúlt, a jövő évben 

szárba szökő hagymák már a földben vannak,   de a tulajdonos  bemutatta másik büszkeségét, a 

levendulást . Szánom-bánom,  de a bemutatásról  leléptem, mivel  a kert végében megláttam egy 

fehér zongorát, ami  marketing ötletként a tulipánmező dekorációja lehet. Ennek lefényképezését 

lehetetlen volt kihagyni. A TulipGarden után az autóbuszok elvitték a társaságot   egy szőlő  

bemutató tábláig. Itt  Klotz Péter polgármester fogadott bennünket, és kedves  faluja  ismertetése és 

az itteni jó borok dicsérete mellett beszélt a szőlőművelés helyi fortélyairól, majd tagozatunk jeles 

tagja, Zsigó György, a Magyar Mérnöki és Növényorvosi Kamara titkára tartott szemléltető előadást  

a szőlőbetegségekről és megelőzésükről a szőlőtábláról begyűjtött minták alapján. Azt, hogy a 

polgármester nem ok nélkül dicsérte az itteni borokat, ellenőrizhettük a Szent Anna Borház hat féle 

borából álló borkóstolóján, amelyet lecsós szelet vacsora koronázott meg.. Ennek végén megjelent 

egy tangóharmonikás, aki igazán jó hangulatot teremtett.  

 

A harmadik nap is élményekkel és tanulságokkal teli volt a  különleges, erdő borította, dimbes-

dombos  zselici táj felkeresésével. Kezdődött Szennával, skanzenjének, ami egy múzeumfalu, 

meglátogatásával. Itt is a  község polgármestere, Salamon Gyula várta a kertészeket, és  

kedveskedett egy kupica helyi főzésű pálinkával. A múzeumfalut 1978-ban építették  Szenna 

központjában  az 1770-ben létesített műemlék templom köré, így még  egy falucska alakult ki  

Szenna falu közepén. Ilyet se nagyon lehet látni bárhol. E kulturális érték megtekintése után  séta 

következett  egy domboldalra, az önkormányzat fiatal telepítésű gyümölcsöséhez. Ezt azért 

létesítették, hogy friss gyümölccsel lássák el a falu óvodásit és diákjait . Itt Dr. Máté Sándor 

Somogy vármegye szakmérnöke ismertette, hogy mit kell még tenni a helyieknek  a gyümölcsfák 

ápolása , növényvédelme érdekében, hogy a fiatal csemeték  majdan bő termést hozzanak.  

Ezek után már egy program volt hátra, az egyetem Vadgazdálkodási Tájközpontjának felkeresése, 

ami Szennától nem messze Zselic szívében, Bőszénfa község határában található. Ide egy a 

közönség számára is megnyitott erdészeti út vezet. A mintegy 20 perces út során  a buszból nem is 

láttunk mást, mint fát és fát, no meg egy tisztáson a Zselici Csillagdát, ahonnan még lehet szemlélni 

a csillagokat.  A Tájközpont 1360 hektár elkerített területen fekszik, ahol közel  2000 ezer nagy 

testű gyepfogyasztó állatot tenyésztenek. Többek között 1100 gímszarvast, 115 bivalyt,  200 

szamarat, de  vannak kecskék , muflonok, vaddisznók és tenyésztenek hidegvérű lovakat is. 



Tulajdonképpen itt végzik az egyetem ez irányú hallgatóinak gyakorlati képzését. Vezető kíséretével  

bejártuk a terület bemutatásra szánt részét, ahol testközelből lehetett látni az említett állatokat, 

egyeseket lehetett etetni, sőt  a szarvasokat még meg is lehetett simogatni. Mindez a kertbarátok 

körében osztatlan tetszést aratott, hasonlóan a Tájközpont éttermében elfogyasztott muflonragu 

ebédhez, ami igen jólesett a sok érdekességet látott társaságnak. 

 

Ebéd után a KKOSZ elnöke összefoglalta a három nap  eseményeit, tanulságait, köszönte az 

érdeklődést, a figyelmet és fegyelmet. Minden betervezett programot sikerült teljesíteni, 

köszönhetően a mindenre kiterjedő kitűnő szervezésnek, előkészületeknek is.  Véleménye szerint a 

rendezvény elérte célját, mindenki gyarapodott ismeretekben, és reméli, hogy a látottakról, 

hallottakról  az otthon maradottak is értesülnek.  

 

Ezzel tulajdonképpen véget is érhetne   a beszámoló, de nem volna teljes, ha nem említenénk meg 

tagozatelnökünk, Radványi Katalin, KKOSZ főtitkár energikus, lehetetlent nem ismerő, átlagon 

felüli  szervezési tevékenységét.  A siker, a kitűzött cél érdekében jól kamatoztatta kaposvári helyi 

ismereteit , mozgósította tartalmas programokat biztosító kapcsolatait. A három nap során nem 

kevésszer hangzott el , hogy nélküle  ez a konferencia nem jöhetett volna létre  ilyen színvonalon. 

Elismerésünket azzal is igyekszünk kifejezni, hogy csupa nagy betűkkel írjuk: KÖSZÖNJÜK 

KEDVES RADVÁNYI  IMRÉNÉ KATALIN. 
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